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Julehandlen overhaler sidste år
Det er jul, og forbrugerne svinger 
deres dankort, så der kommer ga-
ver under træet og mad på bordet.

De danske forbrugere handlede 
for 16,5 mia. kr. i de første 14 dage 
af december, og det er en stigning 
på 6,5 pct. i forhold til sidste år.

Butikkernes omsætning med 
dankort nåede op på 16,5 mia. kr. 

ifølge nye omsætningstal fra Nets. Det betyder, at forbru-
gerne brugte for knap 1 mia. kr. mere end i første halvdel 
af julemåneden sidste år.

“Det er positivt, at julehandlen er startet godt, og vi kan 
håbe, at tendensen holder, selv om vi kun er midtvejs i 
julesalget,” siger markedsdirektør Henrik Hyltoft, Dansk 
Erhverv, i en skriftlig kommentar til Ritzau.

Omsætningsfremgangen dækker både det almindelige 
forbrug og merforbruget til juleindkøb.

Ritzau

deloitte skal gennemgå ravn Bane-sag
Transport- og bygningsminister Hans Christian Schmidt 
(V) vil nu bede revisionsfirmaet Deloitte om assistance i 
den betændte sag om firmaet Ravn Bane, der har været 
udsat for embedsmisbrug hos Banedanmark. Misbruget 
har bl.a. indebåret, at Ravn Bane uden juridisk grundlag er 
blevet sortlistet som leverandør til Banedanmark efter en 
klage. Dermed er store dele af virksomhedens eksistens-
grundlag forsvundet.

“Vi skal gå på to ben her for at nå i mål. Der er ikke kun 
behov for juridisk ekspertise. Der er også behov for, at pro-
fessionelle, der har erfaring med at lave tabsopgørelser for 
virksomheder, ser på sagen,” siger Hans Christan Schmidt.

Han håber, at initiativet vil føre til, at sagen vil kunne luk-
kes, når der er fundet et niveau for en økonomisk kompen-
sation til Ravn Bane, som ejes af entreprenør Jesper Ravn. 

Bendsen

Beslutning om Femern skudt til 2016
Først i det nye år vil forligspartierne bag Femern Bælt-for-
bindelsen afgøre den endelige skæbne for det, der bliver 
danmarkshistoriens største infrastrukturprojekt. 

Oprindelig skulle forbindelsen være blevet sat i gang i 
begyndelsen af i år, men usikkerhed om den tyske myndig-
hedsgodkendelse kombineret med et krav om, at de ind-
komne bud fra entreprenørkonsortierne skulle forhandles 
ned, har udskudt beslutningen. 

Ifølge Transport- og Bygningsministeriet vil der til ja-
nuar foreligge en ekstern kvalitetssikring, dels af omfanget 
af økonomiske reserver i projektet, dels af risikofordelingen 
mellem Femern A/S og entreprenørne. 

Bendsen

Jyske Bank venter højere boligpriser
Selvom de store husprisstigninger fra første halvdel af året 
er løjet helt af i tredje kvartal, er det mest sandsynlige, 
at prisstigningerne fortsætter. Det forudser Jyske Bank i 
sin decemberprognose. Banken tror på moderate prisstig-
ninger i en stor del af landet i 2016 og 2017 trukket af de 
lave renter. I 2015 ventes der husprisstigninger på 6,5 pct. 
i nominelle priser. Næste år ventes prisstigninger at falde 
til 3,5 pct. for i 2017 atter at stige – med 4,5 pct.
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Selvom Venstre tidligere har 
kaldt de åbne skattelister 

for en “offentlig gabestok”, 
har skatteminister karsten 
Lauritzen (V) alligevel valgt 
at videreføre dem. Trods flere 
års kamp mod skattelisterne 
offentliggør ministeren tors-
dag en ny liste over, hvor me-
get virksomhederne har betalt 
i selskabsskat. 
“Det, jeg har valgt at benytte 

lejligheden til, er at tage et 
opgør, ikke med de åbne skat-
telister, men den retorik, der 
har omgærdet dem tidligere,” 
siger Karsten Lauritzen.

Så sent som i august sagde 
skatteministeren, at “de åbne 
skattelister bestemt ikke er 
en idé, der er groet i Venstres 
baghave.” 

“Det står jeg fuldt på mål 
for,” siger Karsten Lauritzen, 
der forklarer kursskiftet med, 
at han blot følger den aftale, 
som et flertal i Folketinget 
vedtog i 2012. 

I stedet vil han bruge skatte-
listerne konstruktivt. 

“Når nu vi har åbne skat-
telister,” siger skattemini-
steren, “så skal man i stedet 
bruge dem til at sige tak til de 
virksomheder, der betaler sel-
skabsskat i stedet for at bruge 
listerne til at hænge dem ud, 
der ikke gør.” 

DI er forundret
I erhvervsorganisationen DI 
ryster man på hovedet af skat-
teministerens kovending. 

“Vi er forundrede. Vi troede 
sådan set, at den nuværende 
regering og dens parlamenta-
riske grundlag var enige i, at 
listerne ikke tjente noget for-
mål,” siger Jacob Bræstrup, 
skattepolitisk chef i DI. 

Han forstår ikke, hvorfor 
skatteministeren prioriterer, at 
et i forvejen presset Skat skal 
bruge ressourcer på listerne. 

“Det eneste synlige resul-
tat, man har kunnet se, er, at 
listerne er blevet misforstået 
og misbrugt til at hænge er-
hvervslivet generelt eller 

specifikke virksomheder uret-
mæssigt ud,” siger Jacob Bræ-
strup. 

Fastholder kritik
Novo Nordisk kritiserede i 
2013 skattelisterne. Den kri-
tik fastholder de i dag, oplyser 
selskabet, der dog ikke ønsker 
at kommentere specifikt på, at 
Venstre nu viderefører skat-
telisterne. Hos det borgerlige 
støtteparti Liberal Alliance 
raser man over skatteministe-
rens kursskifte.

Minister afslører virksomheders skat
stik mod tidligere udmeldinger offentlig-
gør skatteminister Karsten Lauritzen (V) 
torsdag listen over selskabers  
skatte betalinger. K, LA og DI raser

 ■  S-r-SF-regeringen 
foreslog i 2011 åben-
hed om selskabernes 
selskabsskat.

 ■  Skattelisterne blev 
vedtaget af Folketin-
get i sommeren 2012.

 ■  de åbne skattelister 
blev offentligjort før-
ste gang i slutningen 
af 2012 med oplys-
ninger om virksomhe-
dernes selskabsskat i 
2011. 

 ■  torsdag offenliggør 
skatteminister Karsten 
Lauritsen (V) skatteli-
ster for 2014. tidli-
gere har Venstre ellers 
været modstandere af 
skattelisterne. 
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“Vi er forundrede. 
Vi troede sådan set, 
at den  nuværende 

regering (..) var 
enige i, at listerne 
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Af Christoffer Lund-Hansen

Selvom selskabsskatten i 
2014 blev sat ned med 0,5 

pct. til 24,5 pct., steg indtæg-
terne fra selskabsskatten al-
ligevel fra 53 mia. til 56 mia. 

I 2016 sænkes selskabsskat-
ten yderligere til 22 pct., men 
det betyder ikke, at regeringen 
fremover kan regne med, at 
provenuet fra selskabsskatten 
stiger, ifølge Bo Sandemann 
Rasmussen, økonomiprofes-
sor på Aarhus Universitet.
“Der er store svingninger fra 

år til år. Man kan ikke bruge 
det som bevis for, at der er 
fuld selvfinansiering af en 
sænkelse af selskabskatten, 
og man kan ikke sige, at sat-
sen sagtens kan sættes ned, 
for man kan ikke konkludere 
noget ud fra enkelte års ob-
servationer. Der er man nødt 
til at se flere år frem,” siger 
han og tilføjer:

“Der er en del virksomheder, 
der har klaret sig bedre i 2014 
i forhold til 2013, så dermed 
måtte man også forvente, at 
der ville være en fremgang i 
provenuet, uanset hvad der 

blev gjort ved selskabsskat-
ten.”

Der er stadig stor forskel på, 
hvor meget de forskellige sel-
skaber betaler i selskabsskat. 
Færre end ti selskaber står for 
en tredjedel af den samlede 
selskabsskat i 2014.

Få bidrager rigtig meget
“Det er relativt få, som bidra-
ger med rigtigt meget, så vi 
har nogle flagskibe, som bety-
der meget for samfundsøko-
nomien og skattebetalingen. 
De har stor indflydelse på 
beskæftigelse, værdiskabelse 

Trods lavere skattesats vælter kronerne ind

Bo Sandemann Rasmussen, 
økonomiprofessor på Aarhus 
Universitet. PR-foto
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